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ادامه از صفحه اول

در رثای استاد رضا بابایی 
 به شمار دست هایی که نگرفته است، پشیمان است و به 
عدد مهربانی هایی که نکرده است، خاطری آزرده دارد«.

»اگر عمری باشد
اگر عمری باشــد، پس از این هیچ فضیلتی را هم پایه 

مهربانی با آدمیزادگان نمی شمارم؛
اگر عمری باشــد، کمتر می گویم و می نویسم و بیشتر 

می شنوم و می خوانم؛
اگر عمری باشد، پس از این خویش را بدهکار هستی 

و هستان می شمارم نه طلبکار؛
اگر عمری باشد، دیگر به هیچ سیاست مداری وکالت 

بلاعزل نمی دهم؛
اگر عمری باشــد، دیگر هیچ عدالــت کوچکی را در 

هوس رسیدن به عدالت بزرگ تر قربانی نمی کنم؛
اگر عمری باشــد، دیگر با دو گــروه بحث و گفت وگو 

نمی کنم:
آنان که از عقیده خویش منفعت می برند 

و آنان که از اندیشه خویش، پیشه ساخته اند؛
اگر عمری باشد، 

عدالت را فدای عقیده، 
و آرزو را فدای مصلحت،

و عمــر را در پــای خوردنی ها و پوشــیدنی ها قربان 
نمی کنم؛

اگر عمری باشــد، چنــدان در خطــا و کوتاهی های 
دیگران نمی نگرم که روسیاهی خود را نبینم؛

اگــر عمری باشــد، از دین ها تنها مذهــب انصاف را 
برمی گزینم و از فلســفه ها آن را که ســربه هوا نیست و 

چشم به راه های زمینی دارد؛
اگر عمری باشــد، هیچ ظلمی را ســخت تر از تحقیر 

دیگران نمی شمارم؛
اگر عمری باشــد، هر درختی را کــه دیدم، در آغوش 
می گیــرم، هر گلــی را می بویــم و هر کوهــی را بازیگاه 
می بینــم و تنها یک تردیــد را در دل نگه می دارم: طلوع 

خورشید زیباتر است یا غروب آن؛
اگر عمری باشد، سیاســت مداران را از دو حال بیرون 
نمی دانم: آنان که دروغ را به راســت می آرایند و آنان که 

راست را به دروغ می آلایند؛
اگر عمری باشد، همچنان برای آزادی و آبادی کشورم 

می کوشم؛
اگر عمری باشد، در جنگل های بیشتری گم می شوم؛ 
کوه های بیشــتری را می نوردم؛ ســاعت های بیشتری به 
امواج  دریا خیره می شــوم؛ دانه های بیشــتری در زمین 

می کارم و زباله های بیشتری از روی زمین برمی دارم؛
اگر عمری باشد، خدایی را می پرستم که جز محراب 

حیرت، در شأن او نیست؛
اگر عمری باشــد، قدر دوســتان و عزیزانم را بیشــتر 

می دانم«.

ما، چین و کرونا
 ترکیــه عضو ناتو مگر با دیگر اعضای ناتو همیشــه 

سرشاخ نیست و از همه هم امتیاز نمی گیرد؟ 
3- در دنیای »امنیت بهداشــتی«، اطــلاع ندادن یا 
اطلاع نادرســت یا ناقص دادن هر کشوری به WHO و 
دیگر کشورها، نقض یک کنوانســیون الزام آور در حقوق 
 )IHR( »بین الملل یعنی »مقررات بهداشتی بین المللی
اســت که 196 کشور از جمله کشور ما عضو آن هستیم. 
این مسئله ای حســاس برای همه کشورها است. چراکه 
در دنیای به هم پیوسته و درهم تنیده کنونی، یک ویروس 
نوپدید در یک کشور می تواند به سرعت برق و باد سراسر 
کره زمین را درنوردد، آدم ها را بکشد و اقتصادها را نابود 
کند. برابــر تخمین ها، آنفلوانزای اســپانیولی در 1920-

1918 در کشور ما بین 400 هزار تا دو میلیون انسان ایرانی 
بی گناه از جمعیت اندک آن زمان را کشت.بنابراین ما باید 
درباره دریافت اطلاعات درست از دیگر کشورها مطالبه گر 
باشیم و در غیر این صورت باید به شدت معترض شویم. 

4- مــن درباره اطلاعات و آمارهایی که چین منتشــر 
می کنــد، قضاوتی ندارم. حداقل تحلیــل آمارهای چین 
در قیاس با آمارهای ســایر کشــورها، حاکی از نادرستی 
آمارهــای چین نیســت. قضــاوت درباره ســخنان دکتر 
جهانپور در زمینــه اطلاعات اپیدمیولوژیک و ویرولوژیک 
)ویروس شناســی( چین خارج از حوزه اطلاع و تخصص 
من اســت. بنابراین باید ببینیم کــه آیا با توجه به اجماع 
متخصصان داخل، ســخنان ایشــان درســت بوده یا نه. 
اگر درســت بوده، باید پایش می ایســتادیم و از ایشــان 
حمایت می کردیم. حداقل »اصول«گراهای ما باید چنین 
می کردند. اگر مشخص شــود که اطلاع رسانی چینی ها 
درباره کرونا نادرست بوده، آنها مسئول بخشی از تلفات و 

خسارات صدها هزار هزار میلیاردی ما هستند.
5- ما ضمــن اینکه باید قدردان کمک های بلاعوض 
چین در این زمانه ســخت باشــیم و مصرانه به توسعه 
روابط با این کشــور مهم ادامه دهیم، نباید تک بُعدی به 
قضایــا نگاه کنیم. به علاوه، این کمک ها را باید در بســتر 
فراگیرتر »دیپلماســی کمک های کرونایی چین« در شمار 
کثیری از کشــورها به دلایل روشن ببینیم. مثلا، می دانیم 
که باوجود دشمنی سیاسی چین و آمریکا، چین مشغول 
ارسال کمک های بلاعوض گســترده ای به آمریکا است. 
همیــن دیــروز در این چارچــوب هزار دســتگاه تنفس 
مصنوعی )ونتیلاتور( رایــگان اهدایی چین به نیویورک، 

وارد آن شهر شد.

شــرق: شورای شهر تهران از یکشنبه هفته جاری جلسات خود در سال 99 
را شــروع کرده و علاوه بر حضور اعضا و تعدادی دیگر از افراد، میهمانانی 
هم در جلسات برای ارائه گزارش حضور دارند. روز یکشنبه شهردار تهران و 
همراهانش در جلسه صحن علنی بودند و دیروز هم علیرضا زالی، فرمانده 
مبارزه بــا کرونا در تهران میهمان شــورا بود و درباره شــرایط و تکان های 

سینوسی کرونا در تهران صحبت کرد و هشدارهایی داد.
فرمانده ستاد مقابله با کرونا در تهران می گوید بازتاب حضور نامتعارف 
شــهروندان در حرکت های سینوســی کرونا در تهران تأثیر بســیاری دارد و 
می افزاید: شرایط تهران پیچیده تر و متفاوت تر از سایر شهرهای کشور است 
و راهبردها و برنامه ریزی ها به دلیل مختصات فنی خاص تهران و جمعیت 
قابل توجه پایتخت باید متفاوت باشــد؛ تهران پرجمعیت ترین شــهر کشور 
اســت و به دلیل تراکم و چگالی بالا و حضــور افراد در برخی از مناطق به 

ویژه در مناطق جنوبی و مرکزی باید برنامه ریزی برای آن متفاوت باشد.
فرمانده ستاد مقابله با کرونا در تهران با اشاره به تخت های بیمارستانی 
دانشــگاهی تحــت نظر نیروهای مســلح، تأمین اجتماعی و ســایر نهادها 
نیــز گفــت: 31هزارو 200 تخت در تهــران داریم که تــلاش کردیم از تمام 
ظرفیت ها در این حوزه استفاده کنیم و در حال حاضر 80 درصد تخت هایی 
کــه به بیمــاران کرونا اختصــاص دارد، از تخت های بیمارســتانی زیر نظر 

دانشگاه هاست.
فرمانده ســتاد مقابله با کرونا در تهران با بیان اینکه پرســیده می شود 
چه زمانی این ویروس ریشــه کن می شــود، پاســخ داد: زمان ریشه کن شدن 
این ویروس متناســب با مداخلات ســخت گیرانه تصمیم گیران خواهد بود؛ 
اینکه مداخلات کم، متوســط یا سخت گیرانه باشــد و سرعت عمل در کنار 
آن، می تواند به ریشــه کن کردن ســریع تر این بیماری در کشــور کمک کند. 
تاکنون میزان مداخلات در کشــور متوســط بوده و نتوانســتیم تصمیمات 
سخت گیرانه ای بگیریم. برخی دلیل آن را نگرانی های اقتصادی و اجتماعی 
عنوان کردند اما پاســخ آن روشن اســت؛ هرچه زمان این بیماری در تهران 
طولانی تر شود، وضعیت فعلی که در اقتصاد تأثیر زیادی دارد نیز ادامه دار 
خواهد شد. ولی واقعیت این است که ما هنوز به نقطه اوج این بیماری در 
تهران نرســیده ایم تا ســیر نزولی طی کند. رسیدن به پیک و قله بستگی به 
ســخت گیری های ما دارد؛ هر چقدر این روند ناقص تر باشــد، متأسفانه بازه 
زمانی بیماری طولانی تر می شــود. اگر ما دو، سه هفته با سختی و سنگینی 

محدودیت ها را اعمال می کردیم، شاید مدت این رخداد کوتاه تر می شد.
زالــی با تأکید بــر الگوی ابتلا به کرونــا در تهران 
گفت: شــیب ابتلا به بیماری کرونا در تهران شــاهد 
تکان های سینوســی اســت؛ یعنــی در روزهایی که 
حضور نامتعارف شــهروندان را شاهد هستیم، مانند 
هفته آخر اســفند مــاه بازتــاب آن را در اواخر هفته 
اول فروردین ماه مشــاهده کردیم. برگشت مسافران 
نوروزی نیز همچنان ادامه دارد و ما شــاهد شــرایط 
ســخت تر پس از چنــد روز خواهیم بــود. بر همین 
اســاس پیش بینی این است که هفته آینده با افزایش 

مبتلایان کرونا در تهران که در ایام نوروز به مسافرت رفتند، مواجه خواهیم 
بود. همچنین ســه روز اخیر که شهر تهران شاهد افزایش جمعیت و تراکم 
و ترافیــک بوده نیز، پنج تا 9 روز آینده بازتاب های خود را در میزان مبتلایان 

نشان خواهد داد.
فرمانده ســتاد مقابلــه با کرونا در تهــران اضافه کرد: بیشــتر ترددها 
بــه دلیل اجبار و اضطرار و توســط اقشــار فرودســتی اســت کــه نگران 
کســب وکارهای خود هســتند، افرادی که نگران چک برگشــتی، مشــکل 
اجاره بها و... هســتند که باید بسته راهبردی برای این افراد پیش بینی شود. 
در تهران نهادهای حمایتــی اقدامات خوبی انجام داده اند اما نیازمند یک 
برنامه جامع راهبردی برای اقشار فرودست و آسیب پذیر هستیم. همچنین 
مســئله حضور معتادان متجاهر در سطح شــهر نیز واجد اهمیت است و 
این افراد ناقلان فعال هســتند و می تواند حضورشــان در سطح شهر آثار 
بدی در اذهان مردم تهران داشــته باشد. باید مدیریت شهری فعالیت های 
قابل توجهی در این حوزه از جمله فعالیت گرمخانه ها و سامان ســراها در 
این مدت داشته باشد اما باید یک برنامه جامع راهبردی با کمک و مشورت 
شورای شــهر برای وضعیت پیچیده فعلی تهیه و به دولت پیشنهاد شود. 
زالــی تأکید کرد: تصمیمات شــتابزده و عجولانه آثــار زیان بار اقتصادی را 
طولانی تــر خواهد کرد و بایــد بدانیم که تهران برای مقابلــه با کرونا باید 

الگوی متفاوت تری را دنبال کند.
در بخش های دیگری از این جلسه اعضای شورا برای چندمین بار درباره 
وضعیت حمل ونقل عمومی به عنوان یکــی از مراکز اصلی احتمالی ابتلا 
بــه کرونا تذکر دادند. به عنوان نمونه، زهرا نژادبهرام، عضو هیئت رئیســه 
شورای اسلامی شهر تهران این سؤال را مطرح کرد که هنوز نمی دانیم چرا 
قرنطینه اجرائی نشــد؟ چرا طرح پیشنهادی ما برای تعطیلی مترو را قبول 
نکردید؟ شــهرداری اتوبوس ها را کم کرد اما بــا جمعیت زیادی از مردمی 
که مجبور بودند بیرون از خانه باشــند، مواجه شــدیم! پس تهمیدات ستاد 

کرونا چه می شود؟
محسن هاشــمی، رئیس شورای شــهر تهران هم با اشاره به دوگانگی 
در صحبت ها و اقدامات مســئولان ارشد کشــور و تصمیم گیران در شرایط 
کرونایــی، در واکنش بــه اهمیت تعطیلی مترو و اتوبــوس گفت: حالا که 
قرار اســت دوسوم کارمندان و... ســر کار بروند نمی توانند که با حمل ونقل 
شــخصی این کار را انجام دهند و ما مجبور به فعالیت کامل خواهیم بود. 
از یک سو وزارت بهداشــت و درمان تقاضای اعمال سختگیری های بیشتر 
را دارد و معتقد اســت که نباید به این ســبک عمل شــود اما از سوی دیگر 
بخش اقتصادی کشور نیز تصمیماتی اتخاذ می کند که باعث می شود مردم 
خود به خود احســاس کنند قــدرت ویروس کرونا خیلی هم زیاد نیســت. 
هاشــمی با اشاره به همین شرایط در اظهارات فرمانده ستاد مبارزه با کرونا 
در تهران گفت: این حس در میان صحبت های آقای زالی وجود داشــت و 
شاهد لوث شدن موضوع هســتیم و تصمیمات درست و روشن برای مردم 

تبیین نمی شود.
او افزود: وقتی می گویند قرار اســت دوســوم کارمندان ســر کار بیایند، 
درباره چگونگی آن هم صحبت کنند؛ به نظر می رســد بحث هایی همچون 

فاصله گذاری اجتماعی و... فراتر از مترو اســت چراکه درســت نیست این 
دوســوم با خودروی شخصی ســر کار بروند. او با اشاره به تدوین شیوه نامه 
فاصله گذاری در مترو و اتوبوس و تاکســی هم با انتقاد تصریح کرد: زمانی 
این کارها معنی دارد که تعداد مســافران کم باشد، اما اگر مسافر زیاد شود، 
شیوه نامه مؤثر نیســت. مثلا اگر قرار باشد فاصله یک یا دو متر حفظ شود، 

این حتی در تاکسی هم جواب نمی دهد چه برسد به مترو!
 حســن رسولی، خزانه دار شــورا نیز پس از گزارش فرمانده ستاد مبارزه 
با بیماری کرونا در تهران با بیان اینکه انســجام و هماهنگی در ســتاد ملی 
مبارزه با شــیوع کرونا نیست، گفت: به نظر می رســد صدای غیرواحدی از 
مدیریت بحران به گوش می رســد. وی در این راســتا به اظهارات دو نفر از 
مقامات ارشــد کشور اشــاره کرد که یکی گفت از شنبه کار تمام است و به 
شــرایط عادی برمی گردیم و دیگری هم گفت که از پس فردا خلوت ســازی 

می کنیم اما مردم اثرات هیچ کدام از این دو تصمیم را ندیدند.
رســولی با بیان اینکه شــهرداری تهران از نظر مالــی نفس های آخر را 
می کشد، خاطرنشان کرد: با توجه به کاهش شدید منابع درآمدی اگر توزیع 
بخشی مدنظر روحانی و وزیر بهداشت در منابع مالی ادامه داشته باشد، با 
کمال تأســف باید اعلام کنم در روزهای آینده مجبور هستیم به دلیل اینکه 
جیب هایمان در شــهرداری خالی اســت این خدمات را قطع کنیم و آن را 
ادامه ندهیم. خزانه دار شــورا زالی را خطاب قرار داد و گفت: تقاضا داریم 
هوای شــهرداری را داشته باشید و در توزیع منابع حاکمیتی و فرابخشی به 

شهرداری هم توجه کنید.
گفتنی اســت در این جلسه شورا تصمیم گرفت تا جلسات یک هفته در 
میان سه شــنبه های خود را به صورت آنلاین برگزار کند تا از دفعات حضور 
کاسته شود. بهاره آروین، عضو هیئت رئیسه شورا پس از تصویب دوفوریت 
این طرح با اشــاره به جزئیات آن گفت: بر اســاس این طرح تا پایان بحران 
کرونا که حداقل خرداد ماه تعیین شده است، جلسات روزهای یکشنبه شورا 
در صحن و به صورت علنی برگزار می شود اما جلسات روزهای سه شنبه به 

صورت ویدئوکنفرانس خواهد بود.
حجت نظری مخالف این طرح بود و گفت: آیین نامه شــورا که توســط 
هیئت وزیران مصوب می شــود، صراحت دارد که جلسات شورا باید حتما 
در صحن علنی برگزار شــود و برگزاری جلســات در جایی به غیر از شورای 
شــهر خلاف قانون است و به نظر می رســد هیئت تطبیق فرمانداری حتما 

باید این موضوع را رد کند.
محمــود میرلوحی اما در موافقت با این طرح گفت: بر اســاس قانون، 
شورای شــهر ماهانه حداقل باید دو جلسه برگزار کند اما خودمان تصمیم 
گرفتیم که ماهانه شــش جلســه علنی داشته باشــیم و ما در حال حاضر 

می خواهیم در مورد جلسات مازادمان تصمیم گیری کنیم.
نهایتا محسن هاشمی به شوخی به اعضا گفت: می دانید که در صورت 
بروز استرس و اعصاب خردکنی ویروس کرونا بیشتر در بین افراد شیوع پیدا 
می کند و از شــما می خواهم که با این بحث ها و به هم زدن اعصاب یکدیگر 
فضا را برای کرونا باز نکنید و جلســات را نرم و با حوصله پیش ببریم و در 

ادامه هم این طرح دوفوریتی به تصویب رسید.  

شــهرزاد همتی: از صبح شــنبه با بازگشــایی نسبی 
کسب وکارها، با وجود آنکه هنوز طرح فاصله گذاری 
اجتماعی به پایان نرسیده اما خیابان ها، ترافیک و از 
همه مهم تر وسایل نقلیه عمومی نشان از آن داشت 
که مردم مجبور شــده اند ماجرای کرونا را فراموش 
کنند. انتشــار تصاویری از اتوبوس های ســطح شهر 
که مملو از مــردم بود، نگرانی های زیــادی را برای 
وزارت بهداشــت و کادر درمانی کشور در پی داشت. 
در همیــن رابطه دکتر مســعود مردانی، متخصص 
عفونی و عضو کمیته کشــوری کرونا در گفت وگو با 
»شرق«، با ابراز نگرانی از شلوغ شدن تهران و حذف 
فاصله گذاری اجتماعی از روز بیست وســوم تصریح 
کرد:  «این شــلوغی ها ممکن اســت چرخــه انتقال 
ویروس را از یک فرد به فرد دیگر تســهیل کند. وقتی 
این اتفاق تســهیل شــود، موارد بیماری شدت یافته 
و مرگ ومیر زیاد می شــود. ما فکر می کنیم بازشــدن 
مراکز کار غلطی اســت. مگر اقتصاد مــا از اقتصاد 
نیویــورک مهم تر اســت؟  آنها تعطیــل کردند و ما 
تعطیل نکردیم. باید کمیته اجرائی کرونا فکری برای 

این اوضاع بکند؛ چون خطر بسیار نزدیک ماست«.
رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
تهران با اشــاره به شــلوغی معابر شــهر در روز 16 
فروردین اعلام کرد: اســتفاده از خطوط مترو در این 
روز نســبت به روزهای نیمــه اول فروردین دوونیم 
برابر شــده است. غلامحســین محمدی روز یکشنبه 
توییت کرد: متأســفانه دیروز استفاده از خطوط مترو 
دوونیم برابر نســبت به نیمــه اول فروردین افزایش 
یافته اســت. این زنگ خطری اســت کــه باید مورد 
توجه سیاســت گذاران قرار گیرد و فــورا برای قطع 
زنجیره انتقال ویروس کرونــا چاره جویی کنند. بنابر 
اعلام مدیر مرکــز کنترل ترافیک شــهرداری تهران، 
مجموع طول صف ترافیک در پایتخت دیروز به 43 

کیلومتر رسید.
از روزهای گذشــته، نمایندگان مجلس خبر داده 
بودند که بعــد از حدود یک مــاه تعطیلی مجلس 
قرار است طرحی ســه فوریتی به مجلس ارائه شود 
و مطابق آن بتوان دولت را مجاب به ادامه قرنطینه 
کرد. طیبه سیاوشی در توییتی نوشته بود : »سه شنبه، 
طرح ســه فوریتی تعطیلی یک ماهه کشــور بر پایه 
اصل ۷9 قانون اساســی در صحن مجلس مطرح و 
در صورت تصویب و تأیید شورای نگهبان، همه مراکز 
دولتی، عمومی و خصوصی به جز هیئت دولت، ستاد 
مرکزی قوه قضائیــه، مجلس، ارگان هــای نظامی، 
حاکمیتی و رفاهی تعطیل می شود. منبع مالی طرح 
نیز فروش موقــت بنزین آزاد، برداشــت از صندوق 
توسعه با مجوز رهبری و کمک اعطایی بانک جهانی 
پیش بینی شــده اســت. مایحتاج دهک های پایین و 
افراد تحت پوشش بهزیستی و کمیته پیش پرداخت 

خواهد شــد و صداوسیما موظف است یک شبکه را 
به صورت 24ســاعته در اختیار وزارت بهداشت قرار 

دهد«.
بودن و نبودن این مجلس فرقی ندارد

اما این طرح ســه فوریتی بنا به دلایلی از دســتور 
جلســه کنــار رفــت. در همیــن رابطــه عبدالکریم 
حســین زاده، نماینــده مجلــس بــا ابراز تأســف از 
جدی نگرفتن اهمیت جان مردم درباره این حواشــی 
به »شرق« گفت: »ما با ثبت پیامکی همکاران چیزی 
حدود 80 امضا روی طرح داشــتیم و امروز در صحن 
علنی مجلس سه فوریت این طرح اعلام وصول شد 
و در مجلــس مطرح شــد. در حرکتــی باورنکردنی 
برخــلاف آیین نامه و قانون اساســی اتفاقات عجیبی 
افتاد. من از طــرف طراحان نمایندگی طرح موضوع 
داشتم. یک مخالف بعد از طرح موضوع حرف زدند 
و نوبت صحبت موافق بود که رئیس جلســه امروز، 
آقای پزشــکیان اخطار یکی از نمایندگان را پذیرفتند. 
اخطــار این بود که چون درخواســت اصل ۷9 برای 
تعطیلی کشــور اســت، باید دولت لایحــه دهد. اما 
چند موضوع وجود دارد؛ اول اینکه ســه فوریت اصلا 
اخطار ندارد. مــا درباره فوریت، نــه درباره موضوع 
بحث می کردیم. امــروز اول این فوریت بود که مورد 
بحث گذاشــته شده بود و در صورت تصویب فوریت 
ما وارد کلیات و جزئیات می شــدیم. درباره کلیات هر 
نماینده می توانست اخطار قانون اساسی بدهد و این 
اخطار می توانســت مورد پذیرش قرار بگیرد یا نه. بر 
خلاف آیین نامه داخلی مجلس، رئیس جلسه اخطار 
قانون اساسی را وارد دانست؛ درحالی که اصلا درباره 

فوریت امکان طرح اخطار وجود ندارد!« 
او افــزود: »حتــی در مورد اصــل ۷9 که اخطار 
دادند، بــاز هم اخطــار وارد نیســت. اولا اصل ۷9 
قانون اساســی جزء شــمول وظایف قوه مقننه آمده 

نه جزء شــمول وظایف قوه مجریه. اگــر قانون گذار 
می خواســت تعطیلی کشــور جــزء اختیــارات قوه 
مجریــه بداند، آن را در فصل اختیــارات قوه مجریه 
می آورد. دوم اینکه در این اصل اشاره شده دولت اگر 
بخواهد تعطیل کند، می تواند از مجلس اجازه بگیرد 
و این ســلب اختیار از مجلس برای تعطیلی کشــور 
نیســت. ضمنا بعد از اعلام وصول طرح سه فوریتی 
از هیئت رئیسه، هیئت رئیسه حتی اگر تمایل به عدم 
طرح می داشــت، باید قبل از اعلام سه فوریت آن را 

نمی پذیرفت«. 
حســین زاده تصریح کرد:  »ما با جان ملت شوخی 
نداریم،  از یک طرف می گوییم پرستاران کادر درمانی 
شهید نام بگیرند، از یک طرف آنها را تحت فشار قرار 
می دهیم. همین حالا سازمان بهداشت جهانی اخطار 
داده که کشــورهایی که قرنطینه را جدی نمی گیرند، 
دچار موج دوم کرونا می شــوند. ما چرا اصرار داریم 
که کشــور را به سمت درگیری مضاعف ببریم؟ کانادا 
82 هــزار میلیارد دلار کانادایی را برای مبارزه با کرونا 
اختصــاص داده کــه 2۷ هــزار میلیــارد آن را برای 
تأمین مسکن و میزان اجاره بهای مردم گذاشته و 50 
میلیــارد آن را برای افراد بی بضاعت قرار داده. امروز 
بانک مرکــزی در اقدامی توهین آمیــز مصوب کرده 
که یک میلیون تومان وام با ســود 12 درصد و تنفس 
چهارماهه به مردم اعطا می کند. الان دارید به مردم 
لطف می کنید؟ این ثروت ملی  است، اگر امروز به درد 
مردم نخورد، کجا می خواهد به کار بیاید؟  کشورهای 
دیگر این بسترها را رایگان فراهم می کنند، ما به دنبال 
کاسبی بانک ها هســتیم. این قرنطینه هراسی تا کی؟  
مدام می گوییم کشــورهای دشمن می خواهند کشور 
را به ســمت تعطیلی بکشــانند، شــما چرا این نگاه 
نادرســت نســبت به موضوع دارید؟ ما با آزادکردن 
تعامــلات اجتماعی هزینه جانی بــرای مردم ایجاد 

می کنیم. مطابق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، 
بیــن الگوی دوگانه کشــورهای چین و کــره جنوبی، 
چیــن قرنطینــه 100 درصدی کرده و کــره جنوبی با 
تست گســترده تعداد مبتلایان را ثابت نگه داشته اما 
ما هیچ کدام از این الگوهــا را نداریم؛ تا زمانی که ما 
عزم مــان را برای تقابل با کرونا نگذاریم، این موضوع 

تمام نمی شود«. 
او خاطرنشــان کرد:»تــا زمــان پیداشــدن دارو و 
واکســن این ویروس ما از کرونا در امان نیستیم و باید 
زمان بخریم. این کار با قرنطینه ای امکان پذیر اســت 
که بتوانیــم مایحتاج مردم را تأمیــن کنیم. به مردم 
می گوییــم از خانه بیرون نروید، اما مگر می شــود در 
خانه بمانند و درآمد نداشته باشند اما پول آب و برق 
و گاز بدهند؟ دولت بایــد اینها را رایگان را در اختیار 
مــردم بگذارد؛ چون جزء ثروت ملی اســت. ما ســه 
راهکار برای درآمدزایی داشتیم؛  اول اینکه مدت سه 
ماه بنزین به صورت یارانــه ای فروش نرود، با این کار 
مردم از سفر رفتن امتناع می کنند و می شود از انباشت 
یارانه برای مردم هزینه  کرد،  دوم مالیات های مسکن 
و خودروهــای لوکس، چیزی حدود 25 هزار میلیارد 
برای ما ارزش افزوده داشت و یک میلیارد دلار نیز به 
اذن رهبری برای مردم آزاد شــد. وقتی که ما امکان 
تأمین مالی را داریم، چرا اصرار بر عادی سازی شرایط 
داریم. مسائل متأسفانه زیاد است، ابتدا ما در برابر این 
ویروس غافلگیر شدیم و سپس اصرار بر عدم پذیرش 
آن داشــتیم و اشــتباهات خود را تکرار کردیم و نوع 
مدیریــت زیگزاگی در بلاتکلیف کــردن مردم که اول 
گفتیم یک هفته دیگر اوضاع عادی می شــود، سپس 
برای برخی مشــاغل تخفیف هایــی در نظر گرفتیم و 
ســپس آن را حذف کردیم، بعد اینترنت را مدتی آزاد 
کردیم و ســپس برایش قیمت گذاشــتیم، همه اینها 
باعث بی اعتمادی مردم شده است. در هر صورت من 
فکــر می کنم امروز مجلس به خود و مردم جفا کرد،  
هیئت رئیســه و آقای پزشــکیان به مردم جفا کردند. 
از عمر ایــن مجلس تنها 40 روز مانــده و برای عمر 
یک مجلس چیزی نیســت  ولی برای مدیریت کرونا 
می توانســت فرصتی تاریخی باشــد. ما می توانستیم 
این مایــه ننگ را برای خود نخریم و با ســربلندی از 
مجلس خارج شویم و با یک تصمیم قاطع و جانانه 
پیش برویــم. آخرین جمله ام این اســت که یک ماه 
اســت اعتراض می کنیم چرا مجلس تعطیل است؟ 
امروز مجلس باز شد، طنز تلخ این است که این چنین 
از کنار تعطیلی گذشــتند. من می خواهم از مجلس 
بپرســید شــما که آن قدر اصرار به بازگشایی مجلس 
داشــتید، از صبح تا امروز چــه تصمیمی برای کرونا 
گرفتید؟  این حرف های کیلویی و کلیات چه خروجی 
تصمیم گیری قاطعانه ای داشــت؟ به اعتقاد من  این 

نوع مجلس بودن و نبودنش فرقی ندارد«.

نگاه

حیوانات خانگی و کرونا

آیا امکان دارد ویروس کرونا را از ســگ یا گربه بگیریم   
یا به آنها منتقل کنیم؟ دکتــر جان ویلیامز، رئیس بخش 
بیماری های عفونی بیمارستان کودکان دانشگاه پتزربورگ، 
می گوید: »خیر. ایده انتقال ویروس از ما به حیوانات خانگی 
یا برعکس، بی منطق است«. دکتر ویلیامز که دهه ها روی 
ویروس کرونا تحقیق کرده است، تأکید می کند »به عنوان 
یک ویروس شناس معتقدم هیچ نشانه علمی برای این ادعا 
وجود ندارد«. دکتر ویلیامز شافنر، متخصص بیماری های 
عفونی و اســتاد دانشکده پزشکی دانشــگاه واندربیلت، 
می گوید: »این ویروس در حال حاضر متوجه انسان هاست 
و بین حیواناتی که در خانه یا در مزارع هســتند، منتشــر 
نمی شود«. نگرانی بین دارندگان حیوانات خانگی از وقتی 
شروع شد که پاسخ نتیجه آزمایش روی یک سگ 1۷ساله 
از نژاد پومرانین در قرنطینه ای در چین ابتدا به طور خفیفی 
مثبت شــد و سپس همین سگ سه روز بعد از ترخیص از 
قرنطینه مرد. درحالی که نتیجه همه آزمایش های مداوم از 
ســگ دومی که در همان خانه زندگی می کرد، منفی بود. 
ویلیامز می گوید: »پاســخ آزمایش  به طور خفیفی مثبت 
شد. درحالی که پاســخ آزمایش  های دیگر این سگ بارها 
منفی بود. در نتیجه حتی نمی دانیم پاسخ آزمایش واقعا 
به وضوح مثبت بوده باشد«. دکتر دانا واربل، رئیس کمیته 
دامپزشکی آمریکای شمالی، می گوید: »سگ پومرانین هیچ 
ســابقه  بیماری نداشت و بعد از ترخیص از قرنطینه مرد. 
از آنجایی  که کالبدشــکافی انجام نشد دلیل مرگ سگ را 
نمی دانیم. ولی این سگ به شدت پیر بود و چندین مشکل 
ســلامتی داشــت. چندی بعد هم دپارتمان کشاورزی و 
ماهیگیری هنگ کنگ اعلام کرد نتیجه آزمایش سگ ژرمن-

شــپرد دیگری در قرنطینه مثبت شده است اما نشانه های 
بیماری را ندارد. درعین حال، نتیجه آزمایش سگ هم خون 
دیگری که در همان خانه زندگی می کند، منفی است. وربل 
می گوید آنها هزاران سگ و گربه را برای یافتن این ویروس 
آزمایش کرده اند و هیچ نمونه مثبتی نیافته اند. بنابراین ما 
معتقدیم در حال حاضر احتمال ابتلای سگ و گربه به این 

ویروس به شدت پایین است. 
آیا هیچ شرایطی برای ابتلای احتمالی ویروس از طریق 

یک حیوان خانگی وجود ندارد؟
ویلیامز می گوید: »از نظر تئــوری اگر یک فرد مبتلا به 
ویروس، بینی اش را بمالد و با دســتان آلوده اش سگی را 
نوازش کند، ممکن اســت فرد دیگری که در همان محل 
همین ســگ را نوازش کرده، با زدن دست به بینی اش به 
کرونا مبتلا شود. ولی وقتی با فرد مبتلا در یک خانه زندگی 

می کنید، منشأ بیماری آن شخص است نه سگ«.
مالکان حیوانات خانگی چه باید بکنند؟

ویلیامز توصیــه می کند به حیوانــات خانگی خود 
نزدیــک باشــید و آنها را نــوازش کنید چــون حیوانات 
خانگی تأثیر روحی و روانی مهمی بر صاحبانشان دارند، 
به خصوص حالا که همه احســاس ایزوله شدن دارند. 
شافنر می گوید: »اکنون زمان آن است که باید به حیوانات 
نزدیک تر باشــید تا با آنهایی باشــید که عشق می ورزید 
]چون احتمال انتقال ویروس بین دو انســان وجود دارد 
ولی از حیــوان نه[. بنابراین فاصله متعــارف و ایمن را 
از انســان ها حفظ کنید و اگر احساس تنهایی کردید، به 

حیوانات خانگی تان نزدیک تر شوید. 

ساندیلاموته.ترجمهامیرمحسنپور

خبر

 تعیین تکلیف درباره  بازار  پروانه
 بعد از کرونا

شــرق: در چند روز گذشــته اخباری درباره تبدیل شدن   
بازار پروانه به کارگاه ساختمانی پلاسکو و پرداخت مبلغی 
به عنوان کمک مالی به تعدادی از فعالان این بازار ازســوی 
بنیاد مستضعفان و توزیع آنها ازسوی شهرداری تهران منتشر 
شد که شهردار منطقه توضیحاتی را در این زمینه به »شرق« 
داد. علی محمد سعادتی، شهردار منطقه 12، در گفت وگو با 
»شــرق« با تکذیب این خبر که محل پارکینگ پروانه که در 
آن بازار روز برگزار می شــد، به کارگاه ساختمانی تبدیل شده 
است، گفت: این بازار به کارگاه ساختمانی ساختمان پلاسکو 
تبدیل نشــده و در عین حال برای مقاوم سازی این ساختمان 
هم اقدامی انجام نشــده اســت. در این مدت همه پروژه ها 
و برنامه های ســاختمانی در منطقه به دلیل شرایط کرونایی 
متوقف شده است و شروع فعالیت در این ساختمان توجیهی 
نــدارد. او تأکید دارد که تعیین تکلیف درباره بازار روز پروانه 
که در این دوران کاملا معلق مانده اســت، در دوران بعد از 
کرونا انجام خواهد شد و افزود: مدت زمان فعالیت پیمانکار 
قبلی در بهمن ماه تمام شده و در این مدت شرایط برگزاری 
مناقصه جدید وجود نداشته است و بعد از عادی شدن شرایط 
تشریفات قانونی برای انتخاب پیمانکار و برنامه ریزی برای این 
بازار روز انجام می شود. سعادتی تأکید دارد که این بازار روز 
یکی از جاذبه های اصلی منطقه 12 است و آنها قصد ندارند 
آن را تعطیل کنند. شهرار منطقه 12 همچنین درباره پرداخت 
مبلغ یک میلیون تومان به تعــداد محدودی از اعضای این 
بازار روز توضیح داد: بنیاد مســتضعفان مبلغی را به عنوان 
کمــک مالی برای دستفروشــان در همه مناطق اختصاص 
داده بــود که مبلغی از آن هم ســهم منطقه 12 بود و ما با 
کمک پیمانکار این بازار و عوامل خودمان در محل برگزاری 
بازار، افراد نیازمند را شناسایی کردیم. او با اعلام اینکه به 164 
نفر از این اعضا که شــرایط مالی نامســاعدی داشتند کمک 
مالی اختصاص یافته است، توضیح داد: پیمانکار نفراتی را در 
فهرست قرار داد که در این سال ها حتی توان پرداخت هزینه 
اجاره محل و میز را نداشتند یا سرپرست خانوار بودند. درواقع 
شناسایی افراد نیازمند در این شرایط بسیار سخت است و ما 
فقط به پیمانکار و افرادی که به عنوان هیئت مدیره معرفی 

شده بودند، دسترسی داشتیم. 
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